
وزیر علوم: 

دانشگاه ها نباید به بودجه دولتی 
آموزش عالی وابسته شوند

شهروند| هم اکنون 4 میلیون و 600 هزار دانشجو 
و 2600 واحد آموزش��ی در کش��ور وجود دارد. این 
ظرفیت موجود به امکانات علم��ی و رفاهی زیادی 
نیاز دارد که بخش عمده ای از این امکانات از س��وی 

خیرین فراهم می شود.
دکتر محمد فره��ادی، وزیر عل��وم، تحقیقات و 
فناوری با اعلام این مطلب گف��ت:  افزایش بودجه 
آموزش عالی نسبت به افزایش تعداد مراکز آموزش 
عالی کم است. فرهادی در نشستی با خیرین آموزش 
عالی با اش��اره به بودجه آموزش عال��ی اظهار کرد:  
بودجه برخی از دانش��گاه ها در  س��ال آینده افزایش 
20 درصدی داشته در حالی  که بودجه دانشگاه های 
بزرگ در واقعیت امر تنها 10 درصد افزایش داشته 

که کمک چندانی نمی کند.
وزیر علوم با تأکید بر این که دانش��گاه ها نباید به 
بودجه دولتی آموزش عالی وابسته شوند، اظهار کرد: 
خودکفایی در آموزش عالی یکی از مباحث مهمی 
است که باید موردتوجه قرار گیرد. همچنین با توجه 
به اس��ناد و قوانین، بودجه دولتی در بخش آموزش 

عالی باید به اندازه رفع نیاز تخصیص یابد.
دکت��ر فرهادی با اش��اره به این ک��ه فعالیت های 
خیرین در حوزه های گوناگون��ی صورت می گیرد، 
س��اخت دانش��گاه، خوابگاه و آزمایش��گاه و تأمین 
تجهی��زات از جمله ش��یوه فعالیت ه��ای خیرین 
است که در روند پیش��رفت دانش بسیار تاثیرگذار 
می باشد. این در حالی است که برخی دانشگاه ها در 

ساختمان های استیجاری فعالیت  می کنند.

در روز جهانی »کمک به جذامیان« اعلام شد

ابتلای ۱۷ نفر به بیماری جذام در کشور
ایلنا|  سال گذشته 17بیمار ایرانی مبتلا به جذام 
در کشور تحت درمان بودند که از این تعداد 1۳نفر 
بیمار جدید بودند. این را عضو مرکز تحقیقات پوست 
و جذام علوم پزش��کی تهران اعلام کرد و گفت: »در 
گذشته استان های خراسان، سیستان وبلوچستان، 
گیلان، قزوین، آذربایجان شرقی و غربی، کردستان و 
هرمزگان از کانون های اصلی این بیماری بودند. در 
تهران هم بیماری گزارش شده که بیشتر آنها مهاجر 
بوده اند.« علی فیروز تأکید کرد: »تعداد بیماران کم 
است به همین خاطر توزیع جغرافیایی خاصی از این 

بیماری در کشور وجود ندارد.« 
او درباره وض��ع دارویی و درمانی بیم��اران جذام 
گف��ت: »درمان ج��ذام ش��امل مص��رف 2داروی 
ریفامپین و داپسون به مدت 6ماه برای بیماران مبتلا 
به جذام کم باس��یل و ۳داروی ریفامپین، داپس��ون 
و کلوفازیمین به مدت 12ماه ب��رای بیماران جذام 
پرباسیل است که رایگان و به سهولت از سوی وزارت 
بهداشت و از طریق شبکه های بهداشت در سراسر 

کشور در اختیار بیماران قرار می گیرد.«  
عضو مرک��ز تحقیقات پوس��ت و ج��ذام علوم 
پزش��کی تهران با اش��اره به این که تا  سال 1۳60 
هیچ درمانی برای بیماری جذام وجود نداش��ت، 
افزود: »از این  سال و با معرفی درمان فوق از سوی 
س��ازمان بهداش��ت جهانی برای بیماری جذام، 
خوشبختانه تعداد بیماران جذامی از حدود 10 هزار 
نفر به سرعت شروع به کاهش کرد به طوری که در  
سال 1۳۹2 براساس آمار رسمی وزارت بهداشت  
17بیمار ایران��ی مبتلا به جذام در کش��ور وجود 
داشته و تحت درمان بوده اند که از این تعداد 1۳نفر 
بیمار جدید بودند.« عضو مرکز تحقیقات پوست 
و جذام علوم پزشکی تهران ادامه داد: »با توجه به 
کشف درمان بیماری و کاهش قابل ملاحظه تعداد 
بیماران و نیز قابلیت س��رایت بس��یار کم بیماری 
در حال حاضر هیچ مرک��ز خاصی برای نگهداری 

بیماران لازم نیست.«
 فیروز تأکید کرد: »شروع بیماری بیشتر در سنین 
کودکی است، اما سن تشخیص بیماری معمولا به 
علت دوره نهفتگی طولانی بیماری دیر تر است. در 
اکثر کشور ها از جمله ایران تفاوت عمده ای در شیوع 

میان زن و مرد دیده نمی شود.« 

 احتمال تمدید ثبت نام
 از کاندیداهای شورایاری ها

3 هزار نفر برای شرکت در انتخابات 
شورایاری ها ثبت نام کردند

فارس| سخنگوی ستاد انتخابات چهارمین دوره 
شورایاری محلات گفت: نخس��تین جلسه هیأت 
۹نفره نظارت بر انتخابات ش��ورایاری ها برگزار شد 
و تمام سلایق سیاس��ی بر برگزاری انتخاب تأکید 
داش��تند ضمن این که احتمال دارد زمان ثبت نام از 

داوطلبان تمدید شود. 
 امیرفاضل الهیان با اش��اره به این ک��ه ثبت نام از 
داوطلب��ان چهارمی��ن دوره انتخابات ش��ورایاری 
محلات طب��ق برنامه ریزی انجام ش��ده از 2بهمن 
آغاز و تا 10بهمن ادامه خواهد داش��ت، گفت: تا به 
امروز استقبال از داوطلبان جهت ثبت نام در سایت 
مدنظر بیش از حد انتظار بوده و پیش بینی می شود 
این استقبال در روزهای آینده افزایش یابد. او افزود: 
تا به امروز بالغ بر ۳ هزار نفر در س��ایت مربوط برای 
ثبت نام چهارمی��ن دوره انتخابات ش��ورایاری های 
مح��لات ثبت  نام کرده ان��د به طوری که براس��اس 
آمار روزانه بالغ بر یک هزار نفر در این س��ایت ورود و 
مشخصات خود را ثبت  می کنند.  الهیان در ادامه با 
اشاره به ماده 71 قانون شوراها تصریح کرد:  در این 
ماده قانونی تش��کیل انجمن معتمدین محلات از 
وظایف شورای شهر بوده و شوراها می توانند چنین 
انجمنی را راه اندازی کنند که البته شورای محلاتی 
که هم اکنون مدنظر اس��ت با شورای محلی فاصله 

بسیاری دارد. 

در همایش حقوق شهروندی و حق دفاع مطرح شد 

فساد، بزرگترین دشمن حقوق شهروندی
    پرونده های ۵ سال حبس به بالا به دیوان عالی کشور می روند 

    پیشنهاد الزام حضور وکیل تسخیری برای متهمان در معرض اعدام یا ابد در آستانه حذف
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دریاچه ها و تالاب ها با غفلت مسئولان خشک شدند
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ش�هروند| حقوق ش��هروند و حق دفاع؛ موضوعی 
که حقوقدان��ان می گویند اگر یکی نباش��د، آن یکی 
بی معناست.  سال گذشته بود که دولت یازدهم منشور 
حقوق ش��هروندی را ابلاغ کرد و مسئولان حقوقی آن 
گفتند که س��عی می کنند آن را به روز و در عرصه های 
مختلف اجرا کنند. حالا این کانون وکلای دادگستری 
است که هفته گذشته تصمیم گرفت همایش حقوق 
ش��هروندی و حق دفاع را برگزار کند و از حقوقدانان و 
مس��ئولان دولتی بخواهد تا هرکدام نظرشان را درباره 
رابطه حقوق ش��هروندی و حق دفاع بگوین��د. در این 
همایش که عصر سه ش��نبه در هتل فردوس��ی تهران 
برگزار ش��د، خیلی ها ش��رکت کرده بودن��د؛ از الهام 
امی��ن زاده، مع��اون حقوقی رئیس جمهوری تا س��ام 
سوادکوهی فر، عضو حقوقی ش��ورای نگهبان و تعداد 

زیادی از حقوقدانان و وکلا. 
الهام امین زاده، مع��اون حقوقی رئیس جمهوری در 
ابتدای این همایش گفت که آگاه س��ازی مردم از حق 
دفاع، موضوعی ضروری اس��ت: »در کشور ما براساس 
حق آزادی های مشروع، تا جرمی محرز نشود اصل بر 
برائت است و هرکسی حق دارد از امنیت لازم برخوردار 
باشد. آگاه کردن مردم درباره حق دفاع، موضوع بسیار 
ارزش��مندی اس��ت که جای خال��ی آن در جامعه ما 
دیده می ش��ود.« او با بیان این که در تهیه سند حقوق 
شهروندی بحث حق دفاع برای ما اهمیت بالایی داشت، 
گفت: »در جامعه ایرانی اسلامی، نظام دادرسی مبتنی 
بر اصل کرامت و حرمت انسان هاس��ت و حقوق متهم 
باید با استفاده از یک ابزار دفاعی به بهترین شکل تأمین 
شود. اصل امنیت و عدالت قضایی هم اقتضا می کند هر 
فردی که با مسائل حقوقی و قضایی آشناست، اتهامات 
وارده علیه خود را دفع کند و اگر با این مس��ائل آش��نا 
نیست از وکیل مطلع استفاده کند.« امین زاده ادامه داد: 
»وکیل خانواده یکی از موضوعاتی است که باید هرچه 
سریع تر برای اجرای آن برنامه ریزی شود و بودجه های 
دولتی برای آن در نظر گرفته ش��ود تا حق��ی از مردم 
تضییع نش��ود. یکی از چالش های اساسی ما آشنایی 
نداشتن مردم با حق دفاع است. وظیفه دولت این است 
که حق دسترس��ی مردم به وکیل را تضمین کند. به 
هرحال وکلای معاضدتی هستند و اینها مسائلی است 
که اقتضا دارد برای آن برنامه ریزی انجام شود که مردم 

بتوانند به راحتی به وکلا دسترسی داشته باشند.« 
او با اش��اره به اصل ۳5 قانون اساس��ی گفت: »حق 
اس��تفاده از وکی��ل در اصلاحیه ه��ای بع��دی لوایح 
قانونی تأکید ش��ده که شخصا اگر فردی وکیل تعیین 
نکرده باشد از وکیل تس��خیری استفاده شود و حقوق 
ش��هروندی این مس��أله را مهم می دان��د.« امین زاده 
ساده سازی قوانین را راه آسانی برای فهم مردم از مسائل 

حقوقی دانس��ت: »انتظار می رود لوایحی که در دولت 
تهیه می شود به گونه ای ساده باش��د که پس از این که 
در مجلس تبدیل به قانون می شود اختلاف از استنباط 
وجود نداش��ته باشد، متاس��فانه اختلاف در استنباط 
از قوانین و مقررات مش��کلاتی را به وجود آورده است 
که حتی گاهی منجر به ورود دیوان محاس��بات به این 

مسائل شده است.« 
هفته گذشته بود که خبر آمد لایحه جامع وکالت در 
مجلس اعلام وصول شده است. حالا و در آستانه بررسی 
این لایحه در مجلس، هنوز هم حرف و حدیث ها درباره 
آن میان وکلا و حقوقدانان که تعدادی از آنها معتقدند 
تصویب این لایحه، استقلال را از کانون های وکلا خواهد 
گرفت، ادامه دارد. س��ام س��وادکوهی، عضو حقوقدان 
شورای نگهبان اما یکی از کسانی اس��ت که اقدام قوه 
قضائیه در تدوین لایحه جامع وکالت را مناسب می داند 
و معتقد است که این قوه با وکالت مخالف نیست. او که 
دو روز پیش به همایش حقوق ش��هروندی و حق دفاع 
آمده بود، گفت که قوه قضائیه درصدد اس��ت اقدامات 
درخور و شایسته ای را درباره لایحه جامع وکالت انجام 
دهد: »اگر این مسأله حل شود بسیاری از مشکلات ما 
رفع شده است زیرا قوه قضائیه معتقد است وکالت بجا 
و صحیح بوده و یکی از اصول ضروری نظام محس��وب 
می ش��ود و بدون استقلال دسترس��ی به این هدف را 
امکانپذیز نمی داند. قوه قضائیه معتقد است که وکالت، 
ضروری نظام است و وکیل بدون استقلال به اهدافش 
نخواهد رسید. شاید نگاه این باش��د که تدوین لایحه 
جامع وکالت از سوی قوه قضائیه، نشانه دخالت این قوه 

در استقلال کانون وکلاست اما این طوری نیست.« 

س��وادکوهی ادام��ه داد: »ش��رکت های تج��اری و 
ش��رکت های تخصصی باید در وکالت نهادینه شوند 
تا با ضمانت اجرایی از مس��أله حق دف��اع درباره مردم 
پیروز شوند. تحقق این موضوع در میان وکلا می تواند 
موفقیت های بس��یاری را در پی داش��ته باش��د.« این 
عضو حقوقدان ش��ورای نگهبان در ادامه به خواس��ته 
مردم درباره جرایم مطبوعاتی و سیاس��ی اشاره کرد: 
»این مفهومی است که باید تعریف ش��ود و درباره آن 
دادگاهی خاص با هیأت منصفه شکل گیرد. این مسأله 
موضوعی است که درحال حاضر همت کشوری را طلب 

می کند.« 
علی نجفی توانا، رئیس کانون وکلای دادگس��تری 
مرکز یکی دیگر از سخنرانان این همایش بود. او گفت 
که یکی از نظام های حقوق ش��هروندی اجرای عدالت 
قضایی است و این اجرا بدون بستر و سازوکار و مقدمه 
فراهم نخواهد ش��د: »در یک جامع��ه قانونمند زمینه 
بروز حقانیت و اثبات حقایق فراهم می ش��ود. حقوق 
شهروندی حقوقی است که در بسیاری از موارد با حقوق 
بشر و انسانی همپوشانی دارد و اجرای عدالت قضایی 
بدون ابزار و تجهیزات مناس��ب و زمینه سازی فراهم 
نخواهد شد که یکی از این ابزارها حضور وکیل مدافع 
در بحث دادرسی است.«  نجفی توانا ادامه داد: »در ادامه 
با بیان این که وکیل رقیب قاضی نیست بلکه رفیق آن 
است. مردم برای داشتن وکیل احساس می کنند باید 
از این حق برخوردار ش��وند و ضروری است دراین باره 

دولت و رسانه ها فرهنگ سازی کنند.« 
در ادام��ه این همایش، هم��ا داوودی، رئیس کانون 
وکلای دادگس��تری اس��تان الب��رز که یک��ی دیگر از 

س��خنرانان بود گفت: پیش��نهاد الزام حض��ور وکیل 
تسخیری برای متهمان در معرض اعدام یا ابد درحال 
حذف است: »با هزار امید پیش��نهاد کردیم در مرحله 
تحقیقات مقدماتی در جرایمی که مجازاتش اعدام و ابد 
است حضور وکیل تسخیری الزامی باشد که متاسفانه 
این پیش��نهاد درحال حذف اس��ت و چرا گامی که به 
جلو برداش��تیم باید به عقب برویم.«  او ادامه داد: »به 
عنوان وکیل دادگستری و به نمایندگی از همه وکلا و 
کانون های وکلا این مطالبه را از مجلس دارم که قانونی 
تصویب شود که در آن دادرس��ی عادلانه تأمین شود. 
لایحه جامع وکالت نگرانی همه وکلا را برانگیخته و در 
آیین دادرسی کیفری بعد از این همه سال تلاش برای 
ارایه طرح تدوین و تصوی��ب اصلاحات مواردی اعمال 

می شود که بعضا مربوط به اختیارات وکیل است.« 
اللهیار ملکشاهی، رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس شورای اسلامی هم در ادامه این همایش گفت 
که بع��د از اجرای قانون آیین دادرس��ی کیفری جدید 
پرونده های 5 س��ال حبس به بالا، به دیوانعالی کش��ور 
می رود: »درباره بحث صلاحیت دیوانعالی کش��ور باید 
در نظر داشت که اگر قانون آیین دادرسی کیفری اجرا 
ش��ود پرونده هایی که وارد این دیوان می ش��ود دو، سه 
برابر زمان فعلی می ش��ود زیرا هم اکن��ون پرونده هایی 
که به دیوان می رود بالای 10 س��ال حبس اس��ت ولی 
بعد از اجرای قانون آیین دادرس��ی کیفری پرونده های 
5 سال حبس به بالا هم به دیوان می رود.«  او ادامه داد: 
»همین که مسئولان باید در مقابل مردم پاسخگو باشند 
از مصادیق حقوق شهروندی به شمار می رود. موضوع 
امروز حق دفاع از حقوق شهروندی است. آنچه ما امروز 
تحت عنوان قوانین در جمهوری اسلامی ایران بررسی 
می کنیم مبتنی بر شرع مقدس اس��ت چون در قانون 
اساسی به صراحت بیان شده که قوانین مجلس به همراه 
تأیید شورای نگهبان لازم الاجراست زیرا شورای نگهبان 
حافظ مشروعیت قوانین اس��ت و شرع مقدس ما برای 

حق شهروندی ارزش بسیار بالایی قائل شده است.« 
در ادامه این همای��ش محمدعلی پورمختار، رئیس 
کمیس��یون اصل ۹0 گفت که حقوق ش��هروندی با 
موضوع امنی��ت و عدالت ارتباط مس��تقیم دارد: »در 
زمینه حقوق شهروندی نباید به صورت مجرد و انتزاعی 
نگاه ک��رد. رعایت حقوق ش��هروندی در ابعاد مختلف 
باید صورت بگیرد زیرا با عرف و دس��تگاه های مختلف 
ارتباط دارد. حقوق شهروندی با موضوع امنیت و عدالت 
ارتباط مستقیم دارد و ما را بر آن می دارد که اقدامات و 
گام های عملی را در این زمینه برداریم. اگر اساس و اصل 
و جایگاه حقوق شهروندی آشکار نشود مطمئناً هیچگاه 
به مسأله دفاع نخواهیم رسید. مفاسد اقتصادی و اداری 

از بارزترین دشمنان حقوق شهروندی هستند.« 

شهروند|  بختگان، شادگان، پریشان و  هامون خشک 
شدند، ارومیه حال و روز خوبی ندارد و عمق تالاب انزلی 
هم به شدت کاهش یافته. شاید سهم کمی از گناه بلایی 
که بر سر تالاب ها و دریاچه های کش��ور آمده بر گردن 
خشکسالی باشد و آسمانی که سر ناسازگاری گذاشته 
اما احمدعلی کیخا معاون محیط زیست طبیعی و تنوع 
زیستی سازمان حفاظت محیط زیست معتقد است که 
غفلت کرده ایم.  او با اش��اره به اینکه برای اولین بار برای 
محیط زیست یک کنوانسیون در رامسر تشکیل شد و در 
آن نشست به دنیا یادآور شدیم که برای حفظ تالاب ها 
باید تلاش کرد، گفت: »اگر ب��ه حرف های آن روز عمل 
می کردیم امروز این مشکلات برای تالاب های مان وجود 
نداشت. اگر طبق قوانین کنوانسیون رامسر عمل می شد 
امروز دریاچه های بختگان، ش��ادگان، پریشان و  هامون 
خشک نمی شدند. دریاچه ارومیه به این روز نمی افتاد و 
عمق تالاب انزلی هم با این که بیشترین میزان بارندگی 
در سال، یعنی بیش از دو هزار میلیمتر در سال را دارد به 
شدت کاهش پیدا نمی کرد.«  کیخا در نشست خبری که 
در آستانه روز جهانی تالاب ها در بندر انزلی برگزار شد، با 
مطرح کردن این پرسش که چگونه می شود کشوری که 
40 سال پیش با فهم اجتماعی و زیست محیطی درست 
خود آغاز کننده نهضت حفاظ��ت از تالاب ها در جهان 
بوده است، امروز با چنین بحران هایی دراین حوزه مواجه 
شود؟ گفت:  »رفع بحران های موجود نیاز به ایجاد اتحاد 
و عزم در بدنه دولتی و حاکمیت��ی و اجتماعی دارد.«  او 
درباره وضع حال حاضر تالاب بین المللی هامون، گفت: 
»محیط زیست موضوعی فرامرزی و  هامون نیز به عنوان 
یکی از مهمترین ذخیره گاه های زیس��ت کره درجهان 
که بخش قابل توجهی از تاریخ بشریت د رکنار آن شکل 
گرفته و حتی در میان تمامی ادیان از قداس��تی خاص 
برخوردار اس��ت نیاز به عزمی بین المللی برای احیا دارد 
و در همین راستا از نماینده مقیم سازمان ملل در ایران 
خواسته ایم تا به ایران کمک کند با رشد و توسعه زندگی 
مردم ایران و افغانس��تان به عنوان دو همسایه  هامون در 

احیای این تالاب مهم با همکاری داشته باشند.« 
 محیط زیست 

متأثرترین   بخش از تحریم های بین المللی
 کیخا ب��ا یادآوری تجربه موفق هم��کاری میان ایران 
در دفت��ر عمران س��ازمان مل��ل در دو موضوع حفاظت 
از یوزپلنگ ایران��ی و حفاظت از تنوع زیس��تی زاگرس 
ادامه داد: »محیط زیست ایران آس��یب های بسیاری از 
حوزه تحریم ه��ای ناعادلانه دیده اس��ت و امیدواریم با 

کس��ب نتایج مثبت از مذاکرات پیش رو و لغو تحریم ها 
علیه ایران شاهد گسترش همکاری های بین المللی در 
حوزه محیط زیست باش��یم.«  او با تأکید بر این که خط 
قرمز س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت کلیه پروژه های 
مخرب محیط زیست در کشور اس��ت، گفت: »باید نظر 
کارشناسی سازمان حفاظت محیط زیست فصل الخطاب 

کلیه فعالیت ها و پروژه های توسعه ملی قرار گیرد.« 
ساخت سد شفارود غیرقانونی است

در حاش��یه این نشس��ت، کیخا در پاسخ به پرسش 
»شهروند« مبنی بر این که چقدر جایگاه محیط زیست 
در بین س��ازمان های دیگر ارتقا یافته است؟ گفت: »ما 
هیچ وقت در مورد تخریب محیط زیست ساکت نماندیم 
حتی در برابر دیگر سازمان های دولتی. هرجا که دیدیم 
پ��روژه ای و طرحی با اصل 50 مغای��رت دارد مخالفت 
کردیم و مجوزی هم صادر نکردیم. ولی این به این معنی 
نیست که سازمان های دیگر کار خودشان را نکنند. شما 
خبرنگاران باید به این قضیه بپردازید که چقدر سازمان 
می تواند در برابر کارشکنی ها مقاومت کند. شما باید این 
سوال را بپرس��ید آیا شورای تأمین یک استان می تواند 

طبق قانون مخالف اصل 50 قانون اساسی عمل کند؟«
او درباره وضع سد ش��فارود هم به »شهروند« گفت: 
»پاسخ معاونت محیط زیس��ت طبیعی منفی بود و ما 
هیچ مج��وزی برای فعالیت اجرای س��د صادر نکردیم 
و اگر هم الان دارند فعالیت می کنند غیرقانونی اس��ت. 
این جز حقوق ملت اس��ت و ما نمی توانی��م در مقابل 

آن کوتاه بیاییم. ما این مش��کلات اس��تانی را داریم و 
این چالشی اس��ت که س��ازمان با آن روبه رو است. این 
مشکلات را در اس��تان های دیگر همچون گیلان و یزد 
هم داریم. برخی فکر می کنند که برای توسعه استان این 
اقدامات لازم اس��ت ولی ما اعتقاد داریم که هر تغییری 
به منزله توسعه نیس��ت و توسعه نباید به بهانه تخریب 
محیط زیست انجام شود.«  کیخا در مورد بحران آب و 
وارد کردن آب از کشورهای همسایه هم یادآور شد که 
»سازمان محیط زیس��ت اعتقاد دارد که مشکلات آب 
در هر ح��وزه ای باید در درون هم��ان حوزه آبخیز حل 
شود. اولویت اول حل مس��أله آب در درون همان حوزه 
است. ما در مرحله گذار هستیم باید از راه حل های فنی 
برویم به س��مت راه حل های اقتصادی. در قانون برنامه 
پنجم هم ایجاد بازارهای آب دیده ش��ده است. به نظر 
من باید دولتمردان به این سمت بروند. ما نمی توانیم با 
این خشکسالی که داریم آب را با مدل مصرف گذشته 
مدیریت کنیم. چاره ای نداری��م که مدیریت مصرف را 
تغییر دهیم و با راه های اقتص��ادی مثل اصلاح قیمت 
آب برای اصلاح رفتار مصرف کنندگان، آب را مدیریت 
کنیم. انتق��ال آب از حوزه های دیگر به نظر من آخرین 
راه حل است یعنی ما همه راه حل های فنی و اقتصادی 
را رفتیم ولی جواب نگرفتیم آن وقت است که باید نگاه ما 

به بیرون از حوزه باشد.« 
ارومیه هنوز نمرده، می توان آن را احیا کرد

در بخش دیگ��ر برنامه گری لوئی��س نماینده مقیم 

سازمان ملل در تهران با اش��اره به این که برایش خیلی 
جالب اس��ت که این طورخبرنگاران از مسئولان انتظار 
پاس��خگویی دارند، گفت: »وقتی می بینیم که شما در 
مورد محیط زیس��ت این همه با مس��ئولان خود بحث 
می کنید برای من خیلی جالب اس��ت، ام��ا الان وقتی 
می بینم که چقدر دولت روحانی و شخص دکتر ابتکار 
و دکتر کیخا برای مسائل محیط زیست و حفظ تالاب ها 
فعالی��ت می کنند باید بگوی��م که در این زم��ان باید با 
دولت هم��کاری کرد و این نکته را ی��ادآوری کنم آیا در 
بیست سال قبل ش��ما خبرنگاران می توانستید همین 
حرف ها و انتقادات را جلوی مسئولان بزنید.«  او در ادامه 
با اشاره به مش��کل دریاچه ارومیه هم گفت:  »در مورد 
دریاچه ارومیه حدود بیست س��ال طول کشید که این 
دریاچه را تخریب کردیم و ب��رای احیای آن هم همین 
قدر زمان نیاز است.« گری لوئیس در باره این که چقدر 
امیدوار است که دریاچه ارومیه زنده شود به »شهروند« 
گفت: »بله من ش��نیدم که خیلی ها می گویند که این 
دریاچه دیگر مرده اس��ت ولی وقتی آمدیم و بررس��ی 
کردیم با قاطعیت می توانم بگویم که این دریاچه هنوز 
نمرده و می توان آن را احیا کرد. الان ما داریم به کشاورزان 
آموزش می دهیم که چطور الگوی کشت خود را تغییر 
دهند و چطور از آب استفاده کنند که بر دریاچه ارومیه 

فشار وارد نشود. ولی این نیازمند زمان است.«
 پروژه احداث زباله گیر در تالاب انزلی

 کلنگ زنی می شود
در ادام��ه این نشس��ت، محمدرض��ا برجی رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست استان گیلان با اشاره 
به این ک��ه برای 40 نقطه از تالاب انزلی رس��وب گیر و 
زباله گیر جانمایی ش��ده که احداث اولین آن همزمان 
با روز جهانی تالاب ها کلنگ زنی خواهد ش��د، گفت:  
»تالاب انزلی به دلی��ل اهمیت اکولوژیک بالا به همراه 
تالاب امیر کلایه لاهیجان و دهانه سفید رود)بوجاق( 
در کنوانسیون رامسر در سال 1۳54 به ثبت رسیده اند. 
پیش از ای��ن عمق این ت��الاب ۹ متر و مس��احت آن 
15کیلومتر مربع بوده که متاس��فانه امروزه عمق آن 
به طور میانگین به یک متر رسیده است.«  او ادامه داد: 
»این تالاب ظرفیت ذخیره آبی س��الانه یک میلیارد و 
500 میلیون متر مکعب را داشته که اکنون به کمترین 
مقدار خود رس��یده اس��ت. این درحالی است که اگر 
هزینه های بالایی که برای سدسازی صرف می شوند، 
صرف حفظ این ذخیره منبع آب می ش��د بسیاری از 

مشکلات کم آبی منطقه قابل حل بود.« 

روي خط خبرخبر

تحلیل رئیس جمهوری از وضع حوزه سلامت: 

 هنوز در حوزه سلامت
 کمبودهایی وجود دارد

ش�هروند| حس��ن روحان��ی، رئیس جمهوری 
دیروز در جلس��ه هیأت دولت درباره وضع سلامت 
در کشور س��خن گفت. رئیس جمهوری اظهار کرد:  
مردم پیش از پیروزی انقلاب اس��لامی مش��کلات 
فراوانی در بخش سلامت و درمان داشتند و از کمبود 
متخصص و پزش��ک رن��ج می بردند، کس��ی که به 
بیماری صعب العلاجی مبتلا می شد مجبور بود همه 
دارایی خود را بفروشد و برای درمان به خارج از کشور 
سفر کند. روحانی اضافه کرد:  قبل از پیروزی انقلاب 
اسلامی چشم ها برای ش��فا از بیماری به دروازه های 
خارج��ی و مخصوص��ا غ��رب دوخته ش��ده بود و 
خوشبختانه پس از پیروزی انقلاب گام های مهمی 
در زمینه سلامت و توسعه مراکز پزشکی و همچنین 
خودکفایی در تولید تجهیزات پزش��کی برداش��ته 
شده است. او خاطرنشان کرد: البته مردم همچنان 
از هزینه های سنگین درمانی رنج می بردند از این رو 
دولت یازدهم ب��رای نجات مردم از ای��ن معضل، از 
جمله تصمیماتی که اتخاذ کرده، سرمایه گذاری در 
بخش سلامت است به نحوی که برخی این دولت را 

به درستی، دولت سلامت نامگذاری کرده اند.
او اف��زود:  در دولت یازدهم یک��ی از تصمیماتی 
که دولت اتخ��اذ ک��رد، س��رمایه گذاری در بخش 
س��لامت بود، برخی امروز این دولت را به درس��تی 
به عنوان دولت س��لامت نامگذاری می کنند چرا که 
تلاش زیادی در بخش س��لامت انجام داده اس��ت. 
رئیس جمهوری با اشاره به بازدید سرزده ای که شب 
گذشته از یکی از بیمارستان های تهران داشته است، 
اظهار داش��ت:  در این بازدید و عی��ادت از بیماران، 
همه بیماران از اقدامات انجام شده، رضایت داشتند 
و اقدامات بسیار ارزشمند و بزرگی که در این زمینه 
انجام شده، باید ادامه پیدا کند. او افزود:  طبیعی است 
بسیاری از بیمارستان های ما کهنه است، ساختمان و 
تجهیزات کهنه است، یکی یکی باید به آنها برسیم و 
حل وفصل کنیم و مشکلات یک روزه حل نمی شود. 
روحانی گفت:  در برخی زمینه ها هنوز کمبود وجود 
دارد، این کمبود باید حل شود، از آن طرف هم باید در 
بخش سلامت و بهداشت کاری کنیم که مراجعه به 
بیمارستان را کاهش دهیم، در بخش جاده ها کاری 
کنیم ک��ه مراجعه به بیمارس��تان را کاهش دهیم، 
ان شاء الله سلامت مسافران را بالا ببریم، تصادفات کم 
شود، ما هر مقدار در بهداشت سرمایه گذاری کنیم 

بیشتر منفعت   می کنیم.

رئیس سازمان نظام پزشکی خبر داد

 200 هزار تا یک میلیون تومان 
هزینه درمان بیماران مبتلا به صرع

ش�هروند| هزینه درمان بیماران مبتلا به صرع 
بالاست، آنها ماهانه از 200 هزار تا یک میلیون تومان 
برای درمان ش��ان هزین��ه می کنند. اگ��ر هم بیمار 
نیاز ب��ه جراحی یا روش های مداخل��ه ای و داروهای 
گرانقیمت تر داشته باش��ند، هزینه ها بالاتر می رود. 
همه اینها در ش��رایطی اس��ت که این بیماران هنوز 
در گروه بیماران خ��اص قرار نگرفته ان��د و خیلی از 
داروهایش��ان تحت پوش��ش بیمه نیس��ت. رئیس 
سازمان نظام پزشکی کش��ور در یازدهمین کنگره 
بین المللی صرع، خواس��تار راه ان��دازی مراکز جامع 
صرع، پوشش بیمه ای بیشتر داروهای این بیماران و 
»خاص« شدن این بیماران شد. علیرضا زالی، دیروز 
در حاشیه این کنگره به وضع بیماران مبتلا به صرع 
اش��اره کرد. او با بیان این که وج��ود 10 تا 15 درصد 
مبتلایان صرع، دچار صرع مقاوم به درمان هستند، 
گفت: »این بیماران نیازمن��د مداخله های پیچیده 
طبی، دارویی، جراحی و... بوده و به دلیل  گران بودن 
داروهای بیماران صرع مقاوم به درمان و مداخلاتی که 
در این زمینه انجام می شود و با توجه به این که بیشتر 
این بیماران از نظر اقتصادی دچار مش��کل هستند، 
نیازمند ایجاد مدلی برای پوش��ش بیمه ای بیماران 
صرع مقاوم به درمان هستیم.« به گزارش ایسنا، زالی 
گفت: »نمی توان یک عدد مطلق را برای این بیماران 
بیان کرد، اما پیش بینی می ش��ود در مورد بیماران 
معمول مبتلا به صرع که با درمان های متعارف درمان 
می ش��وند، حداقل هزینه 200 هزار تومان در مورد 
درمان ه��ای دارویی و طبی آنها باش��د.« زالی درباره 
هزینه های صرع مقاوم به درمان هم توضیح داد: »در 
مورد بیمارانی که صرع مقاوم به درمان دارند، هزینه 
درمان ماهانه حدود یک میلیون تومان است که این 
هزینه درمان های اولیه را در برمی گیرد. اما در صورتی 
که بیمار نیاز ب��ه جراحی، روش ه��ای مداخله ای و 
داروهای گرانقیمت تر داشته باشد، هزینه آنها بالاتر 
می شود.« رئیس سازمان نظام پزشکی کشور در مورد 
چگونگی پوشش بیمه ای داروهای صرع توضیح داد: 
»بسیاری از داروهای پایه ای صرع درحال حاضر تحت 
پوشش بیمه هستند، اما از آن جا که داروهای جدید 
صرع به شدت درحال تغییر بوده و این داروها معمولا 
از خارج کش��ور وارد ش��ده و گران تر هستند، هنوز 
بس��یاری از آنها تحت پوشش بیمه نیستند و به تبع 
داروهای جدید از دایره پوشش بیمه ای محرومند.« 
زالی تأکید کرد: »گاهی این بیماران نیازمند استفاده 
از دس��تگاه ها هس��تند. بنابراین باید ایجاد پوشش 
بیمه ای بیماران خاص با پروتکل مشخص و جداگانه 
برای آنها مورد توج��ه قرار گرفت��ه و از آنها حمایت 
ش��ود.« او بر لزوم ایج��اد مراکز جام��ع درمان صرع 
در کش��ور تأکید کرد. »ما در بیماران صرع مقاوم به 
درمان نیازمند ایجاد مراکز جامع صرع هستیم. این 
مراکز مکان هایی هستند که تمام اقدامات تشخیصی 
و درم��ان در آنها قابل انجام اس��ت که ای��ن اقدامات 
تشخیصی فراتر و پیچیده تر از اقدامات معمولی است و 
ممکن است فناوری های نوینی که در این مراکز وجود 

دارد، در اختیار همه مراکز قرار نگیرد.«
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